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Den 18. juni 2023  

 

 

Samrådsspørgsmål AK 

Ministeren bedes redegøre for sin indstilling til den 

kommende dagsorden for rådsmøde (landbrug og 

fiskeri) den 26.-27. juni 2023 samt eventuelle sager, 

hvortil der søges mandat i Europaudvalget.  

 

Svar 

Punkt 1 handler om handel og landbrug. Der er tale 

om en tilbagevendende orientering fra 

Kommissionen.  

 

Den 25. maj i år forlængede EU den toldfri adgang for 

ukrainske landbrugsvarer med yderligere et år. Det er 

positivt, at EU på den måde fortsætter med at 

understøtte den ukrainske økonomi.  

 

Alligevel oplever Ukraine, at der i praksis stadig er 

problemer med at få deres korn ind i EU. Det er 

afgørende, at der skabes så gnidningsfri adgang som 

muligt.  

 

”Det talte ord gælder” 
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Et andet vigtigt element er forhandlingerne om en 

frihandelsaftale mellem EU og Australien. De er nu 

gået ind i deres afsluttende fase. Der er dog stadig en 

række udeståender. Ikke mindst på landbrug.  

 

Fra dansk side støtter vi en frihandelsaftale med 

Australien. Det er generelt vigtigt, at EU indgår nye 

handelsaftaler, så eksportmarkeder åbnes, og der 

sikres stabile globale forsyningskæder.  
 

Punkt 2 er Kommissionens meddelelse om næste års 

fiskerimuligheder. Meddelelsen indeholder blandt 

andet en status for fiskebestandene og en tidsplan for 

forslagene om fiskerimuligheder for 2024. 

 

Fra dansk side vil vi understrege vigtigheden af, at 

aftaler med UK og Norge er på plads inden årsskiftet. 

Det er vigtigt, at kvoterne kommer på plads rettidigt, 

så der er klarhed over fiskerimulighederne. Og så 

fiskeriet i norsk farvand kan starte fra nytår. 
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Punkt 3 er rådskonklusioner om fiskeripakken. 

Rådskonklusionerne er en opfølgning på de fire 

meddelelser fra Kommissionen om den fremtidige 

fælles fiskeripolitik.  

 

I rådskonklusionerne kommer Rådet med dets 

holdninger til Kommissionens fire meddelelser. De 

kommer derfor – ligesom meddelelserne – rundt om 

mange emner.  

 

Rådet kommer samtidig ind på Kommissionens 

mange opfordringer til medlemsstaterne. Der lægges 

blandt andet op til, at Kommissionen også selv skal 

udvise et større engagement.  

 

Kommissionen bliver blandt andet bedt om at 

analysere, hvilken betydning Brexit har haft for den 

fælles fiskeripolitik.  
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Kommissionen opfordres også til at sikre, at  

EU-regulering på fiskeriområdet er enkel, 

administrerbar, opdateret og tilpasset sektoren, 

samfundet og den teknologiske udvikling.  

 

Der er lagt op til, at Rådet ikke bakker op om 

Kommissionens oplæg om et generelt forbud mod 

brugen af bundslæbende redskaber i naturbeskyttede 

områder. Der er ikke tale om et egentligt forslag fra 

Kommissionens side, men medlemslandene støtter 

generelt ikke oplægget. 

 

Der henvises til, at fiskeri skal kunne finde sted under 

hensyn til de beskyttede områder, afhængigt af det 

konkrete beskyttelsesformål. Med andre ord, at 

reguleringen af de beskyttede områder skal afhænge 

af, hvad områderne har til formål at beskytte. 

 

Rådskonklusionerne kommer blandt andet også ind 

på forhold som energiomstilling, dyrevelfærd og 

fiskeriets rolle i havplanlægning. 
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Man kan fra dansk side støtte udkastet til 

rådskonklusioner. 

 

Punkt 4 er et forslag om tilpasning af 

fiskerimulighederne for 2023. Det er relevant for 

Danmark i forhold til brisling og rejer.  

 

Der lægges fra dansk side vægt på, at 

fiskerimulighederne fastsættes i overensstemmelse 

med princippet om maksimalt bæredygtigt udbytte. 

 

Brisling indgik allerede i forelæggelsen i maj i år. Men 

nu er fiskerimuligheder for rejer inkluderet i 

forslaget som følge af opdateret videnskabelig 

rådgivning.  

 

EU og Norge vil omlægge forvaltningen og 

rådgivningen for rejer, så rejer fremover forvaltes 

inden for et forskudt kvoteår fra den 1. juli til den 30. 

juni. Det vil skabe mere stabilitet for fiskerne. Det 

støtter vi fra dansk side. 
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---o0o--- 

Under siden sidst, vil jeg nævne en sag ved  

EU-Domstolen om prøveudtagning for salmonella. 

Det er sag nr. C-591/22. Sagen handler om, hvornår 

en myndighed har grund til at betvivle 

testresultaterne ved rutineprøveudtagning for 

salmonella. Og derfor kan beslutte at gentage testen. 

  

Sagen er væsentlig, da en generel mulighed for at 

betvivle pålideligheden af positive testresultater for 

salmonella vil medføre, at salmonellasmittede 

fjerkræflokke uretmæssigt kan blive erklæret fri for 

salmonella. 

 

EU-Domstolen har meddelt, at den har besluttet, at 

sagen afgøres uden udtalelse fra Generaladvokaten 

og uden mundtlig forhandling. Sagen er dermed på 

vej ind i den afsluttende fase.  

 

Jeg kan i øvrigt henvise til notatet om sagen, som blev 

oversendt til Folketinget den 21. december 2022. 


